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Prot.: 167/2018 Roma,  13 giugno 2018 
 
 

VERBALE DEL COMITATO ESECUTIVO DEL MEDAC 

Sala riunioni HGK 
Roosevoltov trg 2, Zagabria 

13 Aprile 2018 

 

Il giorno 13 del mese di aprile 2018, alle ore 11.30 presso la Sala Riunioni dell’HGK di Zagabria, si è 

tenuta la riunione del Comitato Esecutivo per discutere e deliberare sul seguente  

 

ordine del giorno 

 

1. Apertura dei lavori e comunicazioni da parte del Presidente 

2. Adozione dell’ordine del giorno 

3. Adozione del verbale del Comitato Esecutivo di Chania (7 novembre 2017) 

4. Contributo del MEDAC alla bozza del RPOA sulla SSF- votazione 

5. Varie ed eventuali. 
 

Nel luogo e all’ora indicata risultano presenti i seguenti Signori: Philippe Peronne, Natalia Walczak, 

Benoit Guerin, Manuel Fernandez, Jose Maria Gallart, Rafael Mas, José Bastia Otero Rodriguez, 

Antoni Garau, Massimo Bellavista, Gilberto Ferrari, Iolanda Piedra, Oscar Sagué, Ivan Birkic, Perrine 

Cuvilliers, Guy Mirete, Josko Pedisic, Romeo Mikicic, Kleio Psarrou, Marta Cavallé, Ana Macarena 

Molina, Luis Rodriguez, Ranco Bonaca, Xavier Domenech Vernet, Trinidad Agundez Acoste, Mario 

Vizcarro Gianni, Toni Abad Mallol, Antonio Marzoa, Marina Illuminati, Giampaolo Buonfiglio, Rosa 

Caggiano, Antonis Petrou, Bernard Perez, Laura Pisano, Belen Quintana, Marta Carreras.  

Le presenze dei partecipanti risultano anche dai fogli sottoscritti da tutti i partecipanti. I fogli 

presenze saranno conservati agli atti. 

Assume la presidenza della seduta il Sig. Giampaolo Buonfiglio. Funge da segretario la Signora Rosa 

Caggiano. L’ordine del giorno viene approvato senza modifiche. 

Punto 3. Adozione del verbale del Comitato Esecutivo di Chania (7 novembre 2017). 

Il verbale del Comitato Esecutivo di Chania del 7 novembre 2017 viene approvato all’unanimità. 

Punto 4. Contributo del MEDAC alla bozza del RPOA sulla SSF- votazione 

Il contributo del MEDAC sul documento inerente alla Small-Scale Fisheries discusso nel corso del 

Gruppo di Lavoro viene approvato all’unanimità e dopo ampio dibattito si decide di chiedere in una 



 

lettera di accompagnamento di segnalare il problema della definizione della piccola pesca, del low-

impact della SSF e di menzionare l’apprezzamento del MEDAC nel prendere in considerazione il 

ruolo delle donne nella Dichiarazione Interministeriale. Questa decisione viene approvata senza voti 

contrari né astensioni.  

Il rappresentante del CRPMEM PACA aggiunge che sulla lettera ritiene vada inserita anche la 

richiesta di un calendario dei mezzi economici che si avranno a disposizione per l’attuazione delle 

varie azioni e delle priorità previste dalla CE.  

La rappresentante della CE, Valerie Lainé, risponde che la CGPM ha già previsto un calendario e che 

ci sarà un’agenda per le varie azioni che verrà presentata alla prossima riunione della CGPM.  

Punto 5. Varie ed evenutali 

Il Segretario Esecutivo informa i partecipanti che l’Assistente Esecutivo, Illuminati Marina, è in 

gravidanza e che dunque si è proposto alla Presidenza, che ha accettato all’unanimità, di sostituirla 

nel periodo di congedo per maternità con Marzia Piron che già conosce il funzionamento del MEDAC 

in quanto ha già collaborato in passato con il CC. Il Comex approva all’unanimità la decisione della 

Presidenza. 

Il Presidente prende poi la parola per parlare del Comitato di Valutazione dei Progetti costituito circa 

2 anni fa e ripercorre le varie tappe, precisando che negli ultimi due anni non ci sono state 

parternship dal MEDAC con alcun ente e istituto sui progetti che ci sono stai segnalati. Il Presidente 

lascia la parola al Segretario esecutivo che espone le difficoltà incontrate e fa presente che spesso 

le richieste di partecipazione ai progetti avvengono oltretutto con tempistiche molto strette da 

rispettare e che comprende le difficoltà riscontrate dai membri del Comitato nel valutare le varie 

call. 

Il rappresentante di Federcoopesca Ferrari fa presente che forse per snellire la procedura si 

potrebbe indicare la Presidenza come organo di valutazione. 

Il Presidente propone dunque di affidare alla Presidenza la valutazione delle richieste di 

partecipazione ai progetti e poi per questioni più complicate rimandare al Comex per procedura 

scritta la valutazione finale. 

La rappresentante di IVEAEMPA Iolanda Piedra, membro del Comitato di Valutazione, fa presente 

che forse questo punto andava discusso in prima battuta con i membri del Comitato di Valutazione 

e successivamente al Comex. Riconosce che spesso ci sono stati problemi ma fa presente che i criteri 

di valutazione per giudicare opportuna o meno la partecipazione ad un progetto sono molto diversi 

a seconda dei vari membri del Comitato e che questa diversità doveva essere un vantaggio. Propone 

quindi di prevedere che la decisione sulla partecipazione ai progetti passi prima alla Presidenza e 

poi al Comitato di Valutazione. 

Il rappresentante di PAPF, Antonis Petrou, membro del Comitato di Valutazione, afferma che molti 

progetti, per i quali era stata richiesta la partecipazione, non avevano nulla a che fare con il ruolo e 



 

le attività del MEDAC e precisa che spesso viene chiesto al MEDAC un contributo solo per rendere 

la proposta più forte. A suo avviso si dovrebbe procedere come indicato da Iolanda Pedra.  

Il Presidente concorda che i Vicepresidenti chiedano al Comitato di Valutazione un parere.  

Il Presidente riprende la parola e ricorda che nel 2018 ci saranno due incontri molto importanti: la 

riunione di alto livello di Malta a settembre con la CGPM e il FishForum a dicembre a Roma, quindi 

chiede alla CE notizie in merito. Ricorda che il MEDAC ha deciso di partecipare all‘iniziativa di Malta 

con un’illustrazione della rappresentatività della Piccola pesca nei vari SM europei del Mediterraneo 

e passa la parola al Segretario Esecutivo per riassumere la riunione che si è tenuta il 2 marzo con la 

CGPM. Fa presente che durante questa riunione si è concordato nell’ambito del programma 

preliminare del 25 settembre, di prevedere una sessione per il MEDAC, per illustrare appunto il ruolo 

della piccola pesca nel Mediterraneo e gli approcci partecipativi ai processi decisionali. Chiede 

pertanto alla CE di indicare al più presto quanti membri potranno partecipare e se sono previsti dei 

rimborsi.  

La rappresentante della CE, Valerie Lainé, precisa che stanno ancora discutendo del programma con 

la CGPM e come già detto, hanno chiesto e insistito sull’intervento del MEDAC, con un side-event. 

Per conoscere quanti membri del MEDAC potranno partecipare, chiede più tempo, ma precisa che 

l’interesse della CE è quello di far partecipare il massimo numero di rappresentanti del MEDAC, 

ritiene che già per la prossima riunione del MEDAC potrà fornire le informazioni richieste. Ricorda, 

inoltre, che la CGPM ha fatto circolare un formulario che raccoglieva le best practices della piccola 

pesca, invita tutti ad inviare contributi alla CGPM che ha posticipato la scadenza alla fine della 

prossima settimana, fa presente che possono essere esempi di piccola pesca che hanno avuto un 

riscontro positivo con i quali si costruirà un video o un catalogo per alimentare la discussione perché 

è sicura che questo potrebbe arricchire il dibattito.  

Il Segretario Esecutivo fa presente che il formulario è già stato inviato e che verrà inoltrato, poi 

ricorda tra le riunioni previste che ci saranno dei GL dello STECF sulla valutazione delle JR sulle LO e 

un altro GL sulle opzioni gestionali sul Mediterraneo. 

La rappresentante della CE precisa che la riunione dello STECF è stata richieda dalla CE e in 

quell’occasione si preciserà quali sono i settori da scegliere per la definizione dello sforzo di pesca, 

prendendo in considerazione vari criteri, come ad esempio le dimensioni delle imbarcazioni, per 

attuare un nuovo regime di sforzo da pesca nel Mediterraneo, è dunque importante che qualcuno 

del MEDAC possa partecipare perché da quella discussione deriverà una nuova segmentazione.  

Il rappresentante di MEDREACT chiede se si tratta di riunioni in cui il MEDAC partecipa come 

osservatore o se si dovrà esprimere una posizione. 

Il Segretario Esecutivo risponde che il MEDAC partecipa a queste riunioni organizzate dallo STECF 

come osservatore. 

Il Presidente chiude i lavori del Comex alle 13,30 e ringrazia gli interpreti. 
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ΠΡΑΚΤΙΚΆ ΤΗΣ ΕΚΤΕΛΕΣΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΤΟΥ  MEDAC 

Αίθουσα συνεδριάσεων HGK 

Roosevoltov trg 2, Ζάγκρεμπ 

13 Απριλίου 2018 

 

Στις 13 Απριλίου 2018, ώρα 11.30, έλαβε χώρα στην αίθουσα συνεδριάσεων του HGK στο 
Ζάγκρεμπ, η συνάντηση της Εκτελεστικής Επιτροπής προκειμένου να γίνει συζήτηση και να 
ληφθούν αποφάσεις για τα παρακάτω θέματα: 

 

Ημερησία διάταξη  
 

1. Έναρξη των εργασιών και ανακοινώσεις από τον Πρόεδρο 

2. Έγκριση της ημερησίας διάταξης 

3. Έγκριση των πρακτικών της Εκτελεστικής Επιτροπής που συναντήθηκε στα Χανιά (7 
Νοεμβρίου 2017) 

4. Συνεισφορά του  MEDAC  στο σχέδιο του  RPOA για το  SSF (Αλιευτικά Μικρής Κλίμακας) - 
ψηφοφορία  

5. Διάφορα. 
 

Στον συγκεκριμένο τόπο και την συγκεκριμένη ώρα παρέστησαν οι κκ: Philippe Peronne, Natalia 
Walczak, Benoit Guerin, Manuel Fernandez, Jose Maria Gallart, Rafael Mas, José Bastia Otero 
Rodriguez, Antoni Garau, Massimo Bellavista, Gilberto Ferrari, Iolanda Piedra, Oscar Sagué, Ivan 
Birkic, Perrine Cuvilliers, Guy Mirete, Josko Pedisic, Romeo Mikicic, Κλειώ Ψαρρού , Marta Cavallé, 
Ana Macarena Molina, Luis Rodriguez, Ranco Bonaca, Xavier Domenech Vernet, Trinidad Agundez 
Acoste, Mario Vizcarro Gianni, Toni Abad Mallol, Antonio Marzoa, Marina Illuminati, Giampaolo 
Buonfiglio, Rosa Caggiano, Αντώνης Πέτρου , Bernard Perez, Laura Pisano, Belen Quintana, Marta 
Carreras.  

Οι παρουσίες προκύπτουν και από τα έντυπα που υπέγραψαν όλοι οι συμμετέχοντες. Τα 
παρουσιολόγια θα κρατηθούν στα πρακτικά.  

Αναλαμβάνει την προεδρία της συνεδρίασης ο κος Giampaolo Buonfiglio. Στην θέση του 
Γραμματέα, η κα  Rosa Caggiano. Η ημερησία διάταξη εγκρίνεται χωρίς αλλαγές . 

Σημείο  3. Εγκριση των πρακτικών της Εκτελεστικής Επιτροπής που συναντήθηκε στα Χανιά  (7 
Νοεμβρίου 2017). 

Τα πρακτικά της Εκτελεστικής Επιτροπής που συναντήθηκε στις 7 Νοεμβρίου στα Χανιά, 
εγκρίνονται ομόφωνα. 

Σημείο 4. Συμβολή του  MEDAC στο σχέδιο του RPOA για το  SSF- ψηφοφορία   



 

Η συμβολή του MEDAC  στο έγγραφο που αφορά τα Αλιευτικά Μικρής Κλίμακας που συζητήθηκε 
κατά την συνάντηση της ομάδας εργασίας, εγκρίνεται ομόφωνα και μετά από εκτεταμένη 
συζήτηση αποφασίζεται να ζητηθεί σε μία συνοδευτική επιστολή να προσδιοριστεί το πρόβλημα 
του ορισμού της μικρής αλιείας και  των χαμηλών επιπτώσεων της μικρής αλιείας . Θα πρέπει 
επίσης να γίνει μία αναφορά στην άποψη του MEDAC ως προς το θέμα του να ληφθεί υπόψη ο 
ρόλος των γυναικών στην Διυπουργική Διακήρυξη. Η απόφαση αυτή εγκρίνεται χωρίς ψήφους κατά 
και χωρίς αποχές.  

Ο εκπρόσωπος της CRPMEM PACA προσθέτει ότι στην επιστολή θα πρέπει κατά την γνώμη του να 
ενταχθεί και το αίτημα ενός χρονοδιαγράμματος των οικονομικών μέσων που θα είναι διαθέσιμα 
προκειμένου και εφαρμοστούν οι διάφορες δράσεις και να ληφθούν υπόψη οι προτεραιότητες που 
προβλέπονται από την ΕΕ.  

Η εκπρόσωπος της ΕΕ Valerie Lainé, απαντάει ότι η ΓΕΑΜ έχει ήδη προβλέψει ένα χρονοδιάγραμμα 
και ότι θα υπάρχει μια ημερησία διάταξη για τις διάφορες δράσεις, η οποία θα υποβληθεί στις 
επόμενες συναντήσεις της ΓΕΑΜ.  

Σημείο 5. Διάφορα  

Ο Εκτελεστικός Γραμματέας ενημερώνει τους παριστάμενους ότι η Εκτελεστική Γραμματέας 
Marina Illuminati είναι σε ενδιαφέρουσα. Έγινε πρόταση στο Προεδρείο και έγινε ομόφωνα δεκτό, 
να αντικατασταθεί κατά την διάρκεια της γονικής αδείας από την κα  Marzia Piron που γνωρίζει τον 
τρόπο λειτουργίας του MEDAC από την εποχή της συνεργασίας της με το Συμβουλευτικό Συμβούλιο 
. Το COMEX  εγκρίνει ομόφωνα την απόφαση του Προεδρείου. 

Ο Πρόεδρος παίρνει τον λόγο για να μιλήσει για την Επιτροπή Αξιολόγησης των Προγραμμάτων 
που συστήθηκε πριν από δύο χρόνια και. Κάνει μία ανασκόπηση   και διευκρινίζει ότι τα τελευταία 
δύο χρόνια δεν υπήρξαν συνεργασίες του MEDAC με κανένα φορέα ή ινστιούτο με βάση τα 
προγράμματα που αναφέρθηκαν. Ο Πρόεδρος δίνει τον λόγο στον Εκτελεστικό Γραμματέα ο οποίος 
αναφέρεται στις δυσκολίες που αντιμετωπίστηκαν και ενημερώνει ότι πολύ συχνά τα αιτήματα για 
συμμετοχή σε ένα πρόγραμμα υποβάλλονται την τελευταία στιγμή . Κατανοεί συνεπώς τις 
δυσκολίες που αντιμετώπισαν τα μέλη προκειμένου να μπορέσουν να κάνουν μία αξιολόγηση.  

Ο εκπρόσωπος της Federcoopesca κος  Ferrari αναφέρει ότι ενδεχομένως για να γίνει πιο απλή η 
διαδικασία θα μπορούσε να θεωρηθεί το Προεδρείο όργανο αξιολόγησης.  

Ο Πρόεδρος προτείνει να αναλάβει το Προεδρείο την αξιολόγηση των αιτημάτων συμμετοχής στα 
προγράμματα ενώ για πιο πολύπλοκα θέματα , η τελική αξιολόγηση θα πρέπει να παραπέμπεται 
στην Εκτελεστική Επιτροπή με γραπτή διαδικασία.   

Η εκπρόσωπος της IVEAEMPA Iolanda Piedra, μέλος της Επιτροπής Αξιολόγησης , αναφέρει ότι 
ενδεχομένως αυτό το σημείο θα έπρεπε να συζητηθεί κατ’ αρχάς με τα μέλη της Επιτροπής 
Αξιολόγησης και μετά με το Comex.  Αναγνωρίζει ότι συχνά υπήρξαν προβλήματα αλλά αναφέρει 
ότι τα κριτήρια αξιολόγησης προκειμένου να θεωρηθεί σκόπιμη ή μη η συμμετοχή σε ένα 
πρόγραμμα είναι διαφορετικά ανάλογα με τα μέλη της Επιτροπής και η διαφορά αυτή θα πρέπει 
να είναι πλεονέκτημα. Προτείνει συνεπώς η απόφαση συμμετοχής στα προγράμματα να περνάει 
πρώτα από το Προεδρείο και μετά από την Επιτροπή Αξιολόγησης.  



 

O εκπρόσωπος της ΠΑΠΦ  Αντώνης Πέτρου , μέλος της Επιτροπής Αξιολόγησης, αναφέρει ότι πολλά 
προγράμματα για τα οποία ζητήθηκε η συμμετοχή, δεν είχαν καμιά σχέση με τον ρόλο και τις 
δραστηριότητες του MEDAC. Τονίζει ότι πολύ συχνά ζητείται από το MEDAC να έχει συμμετοχή, 
απλά και μόνον για να γίνει η πρόταση πιο ισχυρή.   

Ο Πρόεδρος συμφωνεί να ζητήσουν οι αντιπρόεδροι μία γνωμοδότηση από την Επιτροπή 
Αξιολόγησης.  

Ο Πρόεδρος παίρνει και πάλι τον λόγο και θυμίζει ότι το 2018 θα γίνουν δύο πολύ σημαντικές 
συναντήσεις. Η συνάντηση υψηλού επιπέδου τον Σεπτέμβριο με την ΓΕΑΜ στην Μάλτα και το   
FishForum τον Δεκέμβριο στην Ρώμη. Ζητάει από την ΕΕ να αναφέρει αν έχει κάτι νεότερο σχετικά 
με το θέμα. Θυμίζει ότι το MEDAC αποφάσισε να πάρει μέρος στην πρωτοβουλία της Μάλτας 
προκειμένου να δείξει τον ρόλο της αλιείας μικρής κλίμακας στα διάφορα ευρωπαϊκά κράτη μέλη. 
Δίνει μετά τον λόγο στον Εκτελεστικό Γραμματέα προκειμένου να ενημερώσει για την συνάντηση 
που έγινε στις 2 Μαρτίου με την ΓΕΑΜ. Αναφέρει ότι κατά την διάρκεια αυτής της συνάντησης 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια του προκαταρκτικού προγράμματος της 25ης Σεπτεμβρίου, να 
προβλεφθεί μία συνάντηση για το MEDAC, προκειμένου να αναφερθεί στον ρόλο της αλιείας 
μικρής κλίμακας στην Μεσόγειο και στις διαδικασίες συμμετοχής στην λήψη αποφάσεων. Ζητάει 
από την ΕΕ να αναφέρει πόσα μέλη θα μπορούσαν να πάρουν μέρος και αν προβλέπονται 
αποζημιώσεις . 

Η εκπρόσωπος της ΕΕ κα  Valerie Lainé, διευκρινίζει ότι το πρόγραμμα βρίσκεται ακόμη υπό 
συζήτηση με την ΓΕΑΜ  . Όπως ήδη είπε, ζήτησαν και επέμειναν προκειμένου να υπάρξει 
παρέμβαση του MEDAC με μία παράλληλη διοργάνωση. Για να μπορεί να γνωρίζει πόσα μέλη του 
MEDAC θα μπορούσαν να πάρουν μέρος, ζητάει περισσότερο χρόνο αλλά διευκρινίζει ότι αυτό που 
ενδιαφέρει την ΕΕ είναι να πάρει μέρος ένας όσο πιο μεγάλος γίνεται αριθμός εκπροσώπων του 
MEDAC. Θεωρεί ότι στην επόμενη κιόλας συνάντηση του MEDAC θα μπορούσε να δώσει τις 
πληροφορίες που της ζητήθηκαν. Θυμίζει τέλος, ότι η ΓΕΑΜ κυκλοφόρησε ένα έντυπο όπου ήταν 
συγκεντρωμένες οι βέλτιστες πρακτικές της αλιείας μικρής κλίμακας ενώ καλεί όλους να στείλουν 
προτάσεις στην ΓΕΑΜ η οποία μετέφερε την προθεσμία κατάθεσης για την επόμενη εβδομάδα. 
Θυμίζει ότι μπορούν να υπάρχουν παραδείγματα αλιείας μικρής κλίμακας που θεωρούνται 
επιτυχή. Με βάση αυτά θα μπορούσε να γίνει ένα βίντεο ή ένας κατάλογος και μπορούμε να 
έχουμε την βεβαιότητα ότι αυτό θα εμπλουτίσει την συζήτηση.  

Ο Εκτελεστικός Γραμματέας αναφέρει ότι το έντυπο έχει ήδη αποσταλεί ενώ θυμίζει ότι μεταξύ των 
προβλεπόμενων συναντήσεων θα υπάρχουν συναντήσεις των ΟΕ του STECF για την αξιολόγηση 
των Κοινών Ψηφισμάτων για τις Υποχρεώσεις Εκφόρτωσης ενώ μία άλλη ΟΕ θα ασχοληθεί με 
διαχειριστικά θέματα στην Μεσόγειο. 

Η εκπρόσωπος της ΕΕ διευκρινίζει ότι η συνάντηση του STECF ζητήθηκε από την ΕΕ και με την 
ευκαιρία αυτή θα αποφασιστούν οι τομείς που θα πρέπει να επιλεγούν για τον ορισμό της 
αλιευτικής προσπάθειας, λαμβάνοντας υπόψη διάφορα κριτήρια όπως για παράδειγμα τις 
διαστάσεις των αλιευτικών σκαφών, προκειμένου να εφαρμοστεί ένα νέο καθεστώς αλιευτικής 
προσπάθειας στην Μεσόγειο. Για τον λόγο αυτό είναι σημαντική η συμμετοχή κάποιου 
εκπροσώπου  του MEDAC γιατί στην συζήτηση αυτή θα αποφασιστεί μία νέα τομεοποίηση.  



 

Ο εκπρόσωπος της  MEDREACT της ζητάει να μάθει αν πρόκειται για συναντήσεις όπου το MEDAC 
θα συμμετέχει ως παρατηρητής ή αν θα πρέπει να εκφέρει κάποια άποψη.  

Ο Εκτελεστικός Γραμματέας απαντάει ότι το MEDAC συμμετέχει στις συναντήσεις αυτές που 
οργανώνονται από το STECF,  ως παρατηρητής.  

Ο Πρόδρος κλείνει τις εργασίες της Εκτελεστικής Επιτροπής στις 13.30, αφού πρώτα ευχαριστεί 
τους διερμηνείς.  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Ref.: 167/2018        Rome, 13 June 2018 
 

REPORT OF THE MEDAC EXECUTIVE COMMITTEE MEETING  

HGK Meeting Room 
Roosevoltov trg 2, Zagreb 

13th April 2018 

 

On 13th April 2018 at 11.30, the MEDAC Executive Committee meeting was held in HGK Meeting 
Room in Zagreb to discuss and approve the following agenda: 
 

1. Opening of the meeting and communications by the Chair 

2. Adoption of the Agenda  

3. Adoption of the report of the meeting of the MEDAC Executive Committee held in 

Chania (7th November 2017) 

4. MEDAC contribution to the draft RPOA on SSF - vote 

5. Any other matters 
 

The following participants were present in the place and at the time indicated: Philippe Peronne, 

Natalia Walczak, Benoit Guerin, Manuel Fernandez, Jose Maria Gallart, Rafael Mas, José Bastia Otero 

Rodriguez, Antoni Garau, Massimo Bellavista, Gilberto Ferrari, Iolanda Piedra, Oscar Sagué, Ivan 

Birkic, Perrine Cuvilliers, Guy Mirete, Josko Pedisic, Romeo Mikicic, Kleio Psarrou, Marta Cavallé, 

Ana Macarena Molina, Luis Rodriguez, Ranco Bonaca, Xavier Domenech Vernet, Trinidad Agundez 

Acoste, Mario Vizcarro Gianni, Toni Abad Mallol, Antonio Marzoa, Marina Illuminati, Giampaolo 

Buonfiglio, Rosa Caggiano, Antonis Petrou, Bernard Perez, Laura Pisano, Belen Quintana, Marta 

Carreras.  

The list of participants was signed by all present and shall be annexed to this report. 

Mr Giampaolo Buonfiglio was elected Chair of the meeting and the meeting secretary was Ms Rosa 

Caggiano. The agenda was approved with no changes. 

Agenda Item 3. Adoption of the MEDAC Executive Committee Meeting Report, Chania (7th 

November 2017). 

The report of the Executive Committee meeting held on 7th November 2017 was unanimously 

adopted. 

Agenda Item 4. The MEDAC contribution to the draft RPOA on SSF - vote 



 

The MEDAC contribution to the document concerning Small-Scale Fisheries, as discussed during the 

Working Group, was approved unanimously and after extensive debate it was decided to prepare a 

cover letter to remark on the problem of the definition of small-scale fisheries, the question of “low 

impact” of SSF and to mention the MEDAC’s appreciation of how the role of women had been taken 

into consideration in the Inter-ministerial Declaration. This decision was approved without any votes 

against it or abstentions. 

The representative of CRPMEM PACA added that the letter should also include a request for a 

schedule specifying the economic resources available to implement the various actions and the 

priorities established by the EC. 

The EC representative, Valerie Lainé, replied that the GFCM has already envisaged a schedule and 

that there would be an agenda for the various actions which would be presented at the next GFCM 

meeting. 

Agenda Item 5. Any other matters 

The Executive Secretary informed the participants that the Executive Assistant, Marina Illuminati, 

was expecting a baby and the Chair’s office had unanimously accepted their suggestion of replacing 

her during maternity leave with Marzia Piron, who was aware of how the MEDAC works as she had 

already collaborated in the past. The ExCom approved this decision unanimously. 

The Chair took the floor to speak about the Project Evaluation Committee set up about two years 

ago. He recalled the various stages, remarking that in the last two years there had not been any 

partnerships between the MEDAC and any other body or institute in relation to the projects that 

had been pointed out to them. The Chair passed the floor to the Executive Secretary, who informed 

the Meeting on the difficulties encountered and pointed out that, quite often, the invitations to 

participate in projects were sent with a very tight deadline, so the difficulties encountered by the 

Committee members in evaluating the various calls were understandable. 

The representative of Federcoopesca, Mr Ferrari, pointed out that, in order to streamline the 

procedure, perhaps the Chair’s office could be indicated as an evaluation body. 

The Chair therefore proposed entrusting the Chair’s office with the evaluation of requests for 

participation in projects, with more complicated questions being referred to the ExCom for a written 

procedure of the final evaluation. 

The representative of IVEAEMPA, Iolanda Piedra, a member of the Evaluation Committee, pointed 

out that perhaps this point should have been discussed in the first instance with the members of 

the Evaluation Committee and subsequently with the ExCom. She accepted that there had 

frequently been problems but pointed out that the criteria for assessing whether participation in a 

project was appropriate or not were very different according to the various members of the 

Committee, and that this diversity should have been an advantage. She therefore proposed that the 

decision on participation in projects should be discussed by the Chair’s office first and then by the 

Evaluation Committee. 



 

The representative of PAPF, Antonis Petrou, a member of the Evaluation Committee, said that many 

projects, for which participation had been requested, had nothing to do with the role and activities 

of the MEDAC and specified that the MEDAC was often asked to contribute just to make the proposal 

stronger. In his opinion the proposal made by Iolanda Pedra was the right way to proceed. 

The Chair agreed that the Vice-Chairs should ask the Evaluation Committee for an opinion. 

The Chair took the floor again and recalled that in 2018 two very important meetings would take 

place: the high-level meeting in Malta in September with the GFCM and the FishForum in December 

in Rome, he asked the EC for news about these meetings. He recalled that the MEDAC had decided 

to participate in the Malta initiative with an illustration of the level of representation of Small-Scale 

Fisheries in the various European Member States of the Mediterranean, he passed the floor to the 

Executive Secretary for a summary of the meeting held on 2nd March with the GFCM. She informed 

the participants that, during this meeting, it had been agreed that a session for the MEDAC would 

be envisaged within the framework of the preliminary schedule for the 25th September meeting, in 

order to illustrate the role of small-scale fisheries in the Mediterranean together with participatory 

approaches to the decision-making process. She therefore called on the EC to indicate how many 

members would be able to participate and if reimbursements were foreseen. 

The representative of the EC, Valerie Lainé, specified that discussion with the GFCM on the meeting 

programme was ongoing and, as already mentioned, they had pressed for this intervention by the 

MEDAC, with a side-event. More time was needed before finding out how many members of the 

MEDAC would be able to participate, she underlined however that the EC wished to involve as many 

MEDAC representatives as possible and thought that by the next MEDAC meeting it would be 

possible to provide the information requested. She further recalled that the GFCM had issued a form 

to collate the best practices for small-scale fishing, inviting all present to send contributions to the 

GFCM which had postponed the deadline for submissions to the end of the following week. She 

pointed out that contributions could consist in examples of small-scale fisheries activities that had 

positive results, which could be included in a video or a catalogue to foster discussion, as this could 

enrich the debate.  

The Executive Secretary pointed out that the form had already been sent and that it would be 

forwarded. She also reminded the participants about some other meetings that were scheduled, 

including some STECF Working Groups to evaluate the Joint Recommendation on the Landing 

Obligations and another Working Group on management options in the Mediterranean.      

The EC representative pointed out that the STECF meeting had been requested by the EC and during 

the meeting the selection of the sectors for the definition of fishing effort would be specified, taking 

into consideration various criteria, such as vessel size, in order to implement a new fishing effort 

regime in the Mediterranean. It would therefore be important to have someone from the MEDAC 

participate, because the discussion would result in new segmentation.  

The MEDREACT representative asked whether it was a meeting in which the MEDAC would 

participate as an observer or if a position had to be expressed. 



 

The Executive Secretary replied that the MEDAC would participate in these meetings organised by 

the STECF as an observer. 

The Chair closed the ExCom meeting at 13.30 and thanked the interpreters. 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Ref.:167/2018         Roma, 13 giugno 2018 
 

ACTA DEL COMITÉ EJECUTIVO DEL MEDAC 

Sala de reuniones HGK 
Roosevoltov trg 2, Zagreba 

13 de abril de 2018 

 

A las 11.30 horas del 13 de abril de 2018, en la sala de reuniones de HGK en Zagreb, se abre la sesión 

de trabajo del Comité Ejecutivo reunido para debatir y deliberar sobre el siguiente 

 

orden del día 

 

1. Abertura de la sesión de trabajo y comunicaciones a cargo del Presidente 

2. Aprobación del orden del día 

3. Aprobación de acta del Comité Ejecutivo de Chania (7 de novembre de 2017) 

4. Aportación del MEDAC al borrador del RPOA sobre la SSF - votación 

5. Varios e imprevistos. 
 

En el lugar y fecha indicados, asisten: Philippe Peronne, Natalia Walczak, Benoit Guerin, Manuel 

Fernández, Jose Maria Gallart, Rafael Mas, José Bastia Otero Rodríguez, Antoni Garau, Massimo 

Bellavista, Gilberto Ferrari, Iolanda Piedra, Oscar Sagué, Ivan Birkic, Perrine Cuvilliers, Guy Mirete, 

Josko Pedisic, Romeo Mikicic, Kleio Psarrou, Marta Cavallé, Ana Macarena Molina, Luis Rodríguez, 

Ranco Bonaca, Xavier Domenech Vernet, Trinidad Agundez Acoste, Mario Vizcarro Gianni, Toni Abad 

Mallol, Antonio Marzoa, Marina Illuminati, Giampaolo Buonfiglio, Rosa Caggiano, Antonis Petrou, 

Bernard Perez, Laura Pisano, Belén Quintana, Marta Carreras.  

La lista de los asistentes queda registrada en todas las hojas firmadas por los mismos. Las hojas de 
presencias se conservarán junto con las actas. 

El Sr. Giampaolo Buonfiglio preside la sesión. La Sra. Rosa Caggiano desempeña las funciones de 
Secretaria. El orden del día es aprobado sin modificaciones. 

Punto 3. Aprobación del acta del Comité Ejecutivo de Chaina (7 de noviembre de 2017). 

Il verbale del Comitato Esecutivo di Chania del 7 novembre 2017 viene approvato all’unanimità. 

Punto 4. Aportación del MEDAC al borrador del RPOA sobre la SSF -  votación 

La aportación del MEDAC sobre el documento relativo a la Small-Scale Fisherie debatido en el 

ámbito del Grupo de Trabajo es aprobada por unanimidad y, tras un amplio debate, se decide 



 

adjuntar una carta para señalar el problema de la definición de la pesca artesanal y del low-impact 

de la SSF, mencionando el aprecio del MEDAC por la consideración del papel de las mujeres en la 

Declaración Interministerial. 

El representante de CRPMEM PACA opina que en la carta debería incluirse la petición de un 

calendario de los medios económicos disponibles para la realización de las diferentes actuaciones y 

de las prioridades previstas por la CE. 

La representante de la CE, Valerie Lainé, contesta que la CGPM ha previsto ya un calendario y que 

en la próxima reunión de la CGPM se presentaráà una agenda con las diversas actuaciones.  

Punto 5. Varios e imprevistos 

La Secretaria Ejecutiva comunica a los participantes que la Asistenza Ejecutiva, Marina Illuminati, 

está embarazada y por lo tanto se ha propuesto a la Presidencia, que ha aceptado por unanimidad, 

sustituirla temporalmente con Marzia Piron, que ya está al tanto del funcionamiento del MEDAC 

puesto que en el pasado tuvo ocasión de colaborar con el CC. El Comex aprueba por unanimidad la 

decisión de la Presidencia. 

El Presidente toma la palabra para hablar del Comité de Evaluación de los Proyectos instituido hace 

unos 2 años y recuerda sus etapas precisando que en los últimos dos años no ha habido ningún 

acuerdo de partenariado entre el MEDAC y otras entidades o institutos para los proyectos 

planteados. El Presidente cede la palabra a la Secretaria Ejecutiva que ilustra las dificultades 

experimentadas y destaca como, a menudo, las solicitudes de participación en los proyectos lleguen 

con unos plazos tan apretados que es comprensible que a los miembros del Comité les resulte 

complejo evaluar las diferentes solicitudes. 

El representante de Federcoopesca Ferrari opina que, quizás, para agilizar el procedimiento se 

podría asignar a la Presidencia la tarea de la evaluación. 

El Presidente propone entonces encargar a la Presidencia la evaluación de las solicitudes de 

participación en los proyectos, remitiendo las cuestiones más complejas al Comex para la evaluación 

final por procedimiento escrito. 

La representante de IVEAEMPA Iolanda Piedra, miembro del Comité de Evaluación, señala que 

quizás este tema debería haberse discutido antes con los miembros del Comité de Evaluación y 

sucesivamente en el Comex. Reconoce que a menudo ha habido problemas, pero destaca que cada 

miembro del Comité tiene en cuenta diferentes criteros a la hora de evaluar la oportunidad  de 

participar en un proyecto, y justamente esta diversidad representa una ventaja. Propone por lo 

tanto que la decisión sobre la participacion en los proyectos pase antes por la Presidencia y luego 

por el Comité de Evaluación. 

El representante de PAPF, Antonis Petrou, miembro del Comité de Evaluación, afirma que muchos 

proyectos para los que se ha solicitado la participación no tenían nada que ver con el papel y las 



 

actividades del MEDAC y que la petición de una contribución del MEDAC sirve solo para darle más 

fuerza a la propuesta. En su opinión habría que proceder tal como indicado por Iolanda Piedra.  

El Presidente comparte la propuesta de que los Vicepresidentes pidan la opinión del Comité de 

Evaluación. 

Luego vuelve a tomar la palabra para recordar que en 2018 se celebrarán dos encuentros muy 

importantes: la reunión de alto nivel de septiembre en Malta y la reunión con la CGPM y el 

FishForum en Roma en diciembre, por lo que solicita a la CE informaciones al respecto. Recuerda 

que el MEDAC decidió participar en la iniciativa de Malta ilustrando la representatividad de la pesca 

artesanal en los EMs europeos mediterráneos y, seguidamente, cede la palabra a la Secretaria 

Ejecutiva para resumir los resultados de la reunión celebrada con la CGPM el 2 de marzo. La 

Secretaria destaca que en la reunión se ha decidido prever, en el ámbito del programa preliminar 

del 25 de septiembre, una sesión con el MEDAC para ilustrar precisamente el rol de la pesca 

artesanal en el Mediterráneo y los enfoques participativos en la toma de decisiones. Pide por lo 

tanto a la CE que indique a la mayor brevedad posible cuántos miembros podrán asistir y si se prevé 

el reembolso de los gastos. 

La representante de la CE, Valerie Lainé, precisa que todavía están discutiendo el programa con la 

CGPM y, como ya señalado, han pedido e reiterado la necesidad de la intervención del MEDAC en 

un acto paralelo. Para saber el número de los miembros del MEDAC autorizados a asistir pide más 

tiempo, pero precisa que la CE tiene todo el interés en que participen cuantos más representantes 

del MEDAC posibles. Seguramente en la próxima reunión del MEDAC estará en condiciones de 

proporcionar las informaciones necesarias. Además recuerda que la CGPM ha difundido un 

formulario para recopilar las mejores prácticas de la pesca artesanal, por lo que anima a todos a 

enviar su contribución a la CGPM que ha ampliado el plazo hasta finales de la semana que viene. 

Podrán incluirse ejemplos de pesca artesanl que hayan dado resultados positivos, con los que se 

creará un video o un catalógo para alimentar y enriquecer el debate.  

La Secretaria Ejecutiva señala que se ha recibido el formulario y que se reenviará, luego recuerda 

que entre las próximas reuniones están previstos unos GTs del CCTEP para la evaluación de las 

recomendaciones conjuntas sobre la obligación de desembarque y otro GT sobre las opciones 

gestionales en el Mediterráneo. 

La representante de la CE precisa que ha sido la CE quien ha solicitado la reunión del CCTEP y que 

en dicha sesión se especificarán los sectores a elegir para la definición del esfuerzo pesquero 

teniendo en cuenta varios criterios, como por ejemplo el tamaño de los buques, para implementar 

un nuevo regimen del esfuerzo pesquero en el Mediterráneo, por lo que es importante que alguien 

del MEDAC participe, puesto que de ese debate saldrá una nueva segmentación.  

El representante de MEDREACT pregunta si en estas reuniones el MEDAC asisistirá en calidad de 

observador o si tendrá que expresar su opinión. 

La Secretaria Ejecutiva contesta que MEDAC participará en calidad de observador. 



 

El Presidente agradece la labor de los intérpretes y cierra la sesión del Comex a las 13.30h. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Ref.:167/2018        Rome, 13 juin 2018 
 
 
 

PROCÈS-VERBAL DU COMITÉ EXÉCUTIF DU MEDAC 
Salle de réunion HGK 

Roosevoltov trg 2, Zagreb 
13 avril 2018 

 
Le 13 avril 2018, à 11h30, dans la salle de réunion de HGK à Zagreb, la réunion du Comité exécutif a 
eu lieu pour discuter et statuer  

L’ordre du jour suivant: 
 
1. Ouverture des travaux et communications par le Président 
2. Adoption de l'ordre du jour 
3. Adoption du procès-verbal du Comité exécutif de La Canée (7 novembre 2017) 
4. Contribution de MEDAC au projet de RPOA sur la SSF - vote 
5. Divers. 
 
Mesdames et Messieurs suivants sont présents au lieu et à l'heure indiqués : Philippe Peronne, 
Natalia Walczak, Benoit Guerin, Manuel Fernandez, Jose Maria Gallart, Rafael Mas, José Bastia Otero 
Rodriguez, Antoni Garau, Massimo Bellavista, Gilberto Ferrari, Iolanda Piedra, Oscar Sagué, Ivan 
Birkic, Perrine Cuvilliers, Guy Mirete, Josko Pedisic, Romeo Mikicic, Kleio Psarrou, Marta Cavallé, 
Ana Macarena Molina, Luis Rodriguez, Ranco Bonaca, Xavier Domenech Vernet, Trinidad Agundez 
Acoste, Mario Vizcarro Gianni, Toni Abad Mallol, Antonio Marzoa, Marina Illuminati, Giampaolo 
Buonfiglio, Rosa Caggiano, Antonis Petrou, Bernard Perez, Laura Pisano, Belen Quintana, Marta 
Carreras. 
 
La présence des participants est également attestée par les feuilles signées par tous les participants. 
Les feuilles seront conservées dans les dossiers. 
 
M. Giampaolo Buonfiglio assume la présidence de la réunion. M.me Rosa Caggiano assume les 
fonctions de secrétaire. L'ordre du jour est approuvé sans modifications. 
 
Point 3. Adoption du procès-verbal du Comité exécutif de La Canée (7 novembre 2017). 
 
Le procès-verbal du Comité exécutif de La Canée du 7 novembre 2017 a été approuvé à l'unanimité. 
 
Point 4. Contribution de MEDAC au projet de RPOA sur le vote SSF 
 
La contribution de MEDAC sur le document concernant la petite pêche discuté lors du groupe de 
travail a été approuvée à l'unanimité et après de longs débats, il a été décidé dans une lettre 
d’accompagnaient de signaler le problème de la définition de la pêche artisanale, de l'impact de la 
SSF et de mentionner l'appréciation du MEDAC en prenant en considération le rôle des femmes 



 

dans la Déclaration interministérielle. Cette décision est approuvée sans aucun vote contraire ou 
abstention. 
Le représentant du CRPMEM PACA ajoute que dans la lettre doit être on devrait inclure également 
une demande d'un calendrier de moyens économiques qu’on aura à disposition pour la mise en 
œuvre des différentes actions et les priorités fixées par la CE. 
La représentante de la CE, M.me Valérie Lainé, répond que la CGPM a déjà prévu un calendrier et 
qu'il y aura un programme pour les différentes actions qui seront présentées à la prochaine réunion 
de la CGPM. 
 
Point 5. Divers 
 
Le Secrétaire exécutif informe les participants que l'assistante exécutive, M.me Marina Illuminati, 
est enceinte et a donc proposé au Bureau, qui a accepté à l'unanimité, de la remplacer dans la 
période de congé de maternité avec M.me Marzia Piron qui connaît déjà le fonctionnement du 
MEDAC comme elle a déjà collaboré avec le CC. La Comex approuve à l'unanimité la décision du 
Bureau. 
 
Le Président prend alors la parole pour parler du Comité d'évaluation du projet qui a été constitué 
il y a environ 2 ans et retrace les différentes étapes, ajoutant que ces deux dernières années, il n’y 
a pas eu de partenariat du MEDAC avec toute organisation et institution sur les projets qu’on nous 
a proposé. Le Président laisse la parole au Secrétaire exécutif qui expose les difficultés et les 
contraintes enregistrées concernant les demandes de participation aux projets, qui souvent se 
déroulent surtout dans des délais très serrés à respecter et elle précise qu’elle comprend les 
difficultés rencontrées par les membres du Comité pour évaluer les différents appels. 
 
Le représentant de Federcoopesca, M. Ferrari, fait remarquer que peut-être pour simplifier la 
procédure, le Bureau pourrait être désigné comme un organe d'évaluation. 
 
Le Président propose ensuite de confier au Bureau l'évaluation des demandes de participation aux 
projets puis, pour les questions plus compliquées, de se référer à la procédure écrite du Comité pour 
l'évaluation finale. 
 
La représentante d'IVEAEMPA, M.me Iolanda Piedra, membre du Comité d'évaluation, fait 
remarquer que ce point aurait dû être discuté en premier lieu avec les membres du Comité 
d'évaluation et, par la suite, au sein du Comex. Elle reconnaît qu'il y a souvent eu des problèmes, 
mais elle souligne que les critères d'évaluation de la pertinence ou non de participer à un projet 
sont très différents selon les différents membres du Comité et que cette diversité aurait dû être un 
avantage. Elle propose donc de transmettre d'abord la décision sur la participation aux projets au 
Bureau puis au Comité d'évaluation. 
 
Le représentant du PAPF, M. Antonis Petrou, membre du Comité d'évaluation, a déclaré que de 
nombreux projets, pour lesquels la participation avait été demandée, n'avaient rien à voir avec le 
rôle et les activités du MEDAC et précise qu’une contribution du MEDAC est souvent sollicitée juste 



 

pour rendre la proposition plus forte. À son avis, on devrait procéder comme indiqué par M.me 
Iolanda Pedra. 
 
Le Président convient que les Vice-présidents demandent un avis au comité d'évaluation. 
 
Le Président reprend la parole et rappelle qu'en 2018 il y aura deux réunions très importantes: la 
réunion de haut niveau de Malte en septembre avec la CGPM et le FishForum en décembre à Rome, 
puis il demande des nouvelles à la CE à cet égard. Il rappelle que le MEDAC a décidé de participer à 
l'initiative de Malte avec une présentation de la représentativité de la petite pêche dans les 
différents EM méditerranéens et donne la parole au Secrétaire exécutif pour résumer la réunion du 
2 mars avec la CGPM. Elle souligne qu'au cours de cette réunion, il a été convenu, dans le cadre du 
programme préliminaire du 25 septembre, d'organiser une session pour le MEDAC afin d'illustrer le 
rôle de la pêche artisanale en Méditerranée et les approches participatives des processus 
décisionnels. Elle invite donc la CE à indiquer dès que possible combien de membres seront en 
mesure de participer et si des remboursements sont prévus. 
 
La représentante de la CE, M.me Valérie Lainé, précise qu'ils discutent encore du programme avec 
la CGPM et comme cela a déjà été dit, ils ont demandé et insisté sur l'intervention du MEDAC, avec 
un side-event. Pour savoir combien de membres du MEDAC pourront participer, elle demande plus 
de temps, mais elle précise que l'intérêt de la CE est d'impliquer le nombre maximum de 
représentants du MEDAC, elle estime que déjà pour la prochaine réunion du MEDAC sera en mesure 
de fournir les informations demandées. Elle a également rappelé que la CGPM a distribué un 
formulaire qui recueille les meilleures pratiques de pêche artisanale, et invite tout le monde à 
envoyer des contributions à la CGPM qui a repoussé la date limite à la fin de la semaine prochaine, 
elle souligne qu'ils pourraient être des exemples de pêche artisanale. Elle fait noter qu’ils ont eu un 
retour positif avec lequel, ils vont construire une vidéo ou un catalogue pour alimenter la discussion 
car il est certain que cela pourrait enrichir le débat. 
 
Le Secrétaire exécutif signale que le formulaire a déjà été envoyé et qu'il sera transmis, puis elle 
rappelle parmi les réunions programmées qu'il y aura des GT du CSTEP sur l'évaluation de la JR sur 
les LO et un autre GT sur les options de gestion en Méditerranée. 
 
La représentante de la CE déclare que la réunion du CSTEP avait été demandée par la CE et que, à 
cette occasion, on précisera quels secteurs choisir pour la définition de l'effort de pêche, en tenant 
compte de divers critères, tels que la taille des bateaux, afin de mettre en œuvre un nouveau régime 
d'effort de pêche en Méditerranée, il est donc important que quelqu'un du MEDAC puisse participer 
car une nouvelle segmentation résultera de cette discussion. 
 
Le représentant de MEDREACT demande s'il s'agit d'une réunion à laquelle le MEDAC va participer 
en tant qu'observateur ou si une position devra être exprimée. 
 
Le Secrétaire exécutif répond que le MEDAC participe à ces réunions organisées par le CSTEP en tant 
qu'observateur. 
 



 

Le Président clôt le travail du Comex à 13h30 et remercie les interprètes. 
 
 
 


